
ÎN URMÃTORII TREI ANI

Autoritãþile arãdene vor sã refacã
un sfert din drumurile judeþene,

din bani europeni
(Interviu cu Andrei Ando, director executiv Consiliul Judeþean Arad)

l Andrei Ando: "Ne dorim ca investiþiile în drumurile judeþene,
realizate din fonduri europene ºi transfrontaliere, sã ajungã în

urmãtorii trei ani la circa 50 milioane euro"

Reporter: Care este bugetul de in-
vestiþii al Consiliului Judeþean Arad
pentru acest an ºi ce surse de finan-
þare aveþi?

Andrei Ando: Bugetul de investiþii
pentru acest an este de 2.930,100
lei, iar sursele de finanþare provin de

la bugetul local al Judeþului Arad.
Adiþional, accesãm fonduri europe-
ne ºi transfrontaliere pentru unele
dintre proiectele importante de in-
frastructurã. Din bugetul de investi-
þii putem reabilita 4 km de drum ju-
deþean. În acelaºi timp, ne-am pro-

pus ca din sumele atrase prin finan-
þãri europene sã reabilitãm, în urmã-
torii trei ani, 300 km de drumuri,
ceea ce reprezintã 25% din reþeaua
de drumuri judeþene a Aradului.

În ultima perioadã, au fost reabili-
tate ºi modernizate mai multe tron-
soane de drumuri, cu scopul de a fa-
cilita traficul pe teritoriul judeþului,
în conexiune cu drumurile naþionale
ºi europene. Sunt vizate, pentru pe-
rioada urmãtoare, mai multe investi-
þii de reabilitare/modemizare a altor
tronsoane de drumuri care vor asi-
gura diverse legãturi între oraºele
judeþului. Cel mai important proiect
de infrastructurã îl reprezintã obiec-
tivul de investiþie „Modernizarea DJ

7096, inclusiv Pod Mureº, pentru
funcþiunea de Centurã Est Arad".

Reporter: Cât din totalul fonduri-
lor vin de la UE ºi ce proiecte derulaþi
de aceºti bani?

Andrei Ando: Cel mai important
proiect de infrastructurã este extin-
derea reþelei de apã ºi canalizare,
prin Programul Operaþional de Infra-
structurã Mare, POIM. Contractul a
fost semnat în luna martie, valoarea
fiind de 123 de milioane de euro.
Investiþiile în drumurile judeþene,
din fonduri europene ºi transfronta-
liere, ne dorim sã ajungã în urmã-
torii trei ani la aproximativ 50 de
milioane de euro. Vom finaliza Cen-
tura Aradului, cu un pod nou peste
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Reprezentanþii Consiliului Judeþean Arad ºi-au propus ca, în urmãtori

trei ani, sã reabiliteze un sfert din drumurile judeþene, din bani europeni,

dupã cum ne-a spus Andrei Ando, director executiv în cadrul CJ Arad.

"Ne dorim ca investiþiile în drumurile judeþene, realizate din fonduri

europene ºi transfrontaliere, sã ajungã în urmãtorii trei ani la circa 50

milioane euro", a precizat domnia sa.

Printre altele, domnul Ando ne-a menþionat, într-un interviu, cã cel mai

important proiect de infrastructurã este extinderea reþelei de apã ºi ca-

nalizare, derulat prin Programul Operaþional de Infrastructurã Mare.



râul Mureº, vom reabilita un tronson
de drum (Arad-Pâncota-Buteni)
tranzitat zilnic de o sutã de mii de
arãdeni, vom reabilita legãturile ru-
tiere cu judeþul Timiº prin oraºul Li-
pova ºi comuna Secusigiu ºi ne do-
rim sã realizãm drumul de legãturã
cu judeþul Bihor, prin staþiunea Mo-
neasa. De asemenea, aplicãm pen-
tru fonduri lnterreg, în vederea rea-
bilitãrii reþelei de drumuri transfron-
taliere, care va lega trei puncte de
trecere a frontierei - Nãdlac, Turnu ºi
Vãrand - pe un traseu paralel cu dru-
mul naþional ºi, parþial, cu autostra-
da. Intenþia noastrã este ca, astfel, sã
dezvoltãm poli judeþeni de creºtere,
prin realizarea legãturilor rutiere fa-
cile ºi de bunã calitate, necesare in-
clusiv atragerii de forþã de muncã
din Ungaria în zonele industriale ale
Aradului. Astãzi, ºomajul în munici-
piul Arad este subunitar, iar la nive-
lul judeþului este de aproximativ
2,5%, Ne confruntãm cu o crizã de
forþã de muncã bine calificatã. De
aceea, la solicitarea investitorilor, fa-
cem aceste investiþii, pentru a facili-
ta infuzia de personal.

Reporter: Ce lucrãri de investiþii
urmeazã sã lansaþi la licitaþie?

Andrei Ando: Lucrãrile de investi-
þii care vor fi scoase la licitaþie pânã
la finalul anului depind de obþinerea
finanþãrilor. În prezent, toate obiec-
tivele de investiþie se aflã în diferite
stadii de pregãtire achiziþii servicii
de proiectare ºi alte servicii necesa-

re. Am elaborat studiile DALI, sau,
dupã caz, studiile de fezabilitate la
investiþiile preconizate. Intenþia noas-
trã este ca, pânã la finalul anului, cât
mai multe, dacã nu chiar toate pro-
iectele noastre sã ajungã în stadiul
de licitaþie.

Reporter: Care sunt obiectivele
prioritare ale Consiliului Judeþean ºi
ce investiþii veþi începe în acest an?

Andrei Ando: Consiliul Judeþean a
preluat, de la Guvern, în anul 2010,
Spitalul Clinic Judeþean de Urgenþã
Arad. De atunci, am investit 16,5 mi-
lioane de euro în modernizarea sa.

Suntem singurul Consiliu Judeþean
din România care a construit un spi-
tal nou. Spitalul TBC functioneazã
deja în noua locaþie ºi este un spital
modern, la ultimele standarde în do-
meniu. Obiectivul prioritar al Consi-
liului Judeþean îl reprezintã investi-
þiile în infrastructura medicalã. De-
marãm realizarea Complexului spi-
talicesc modular - Secþiile Obstetri-
cã-Ginecologie, Neonatologie, Sec-
þia Pediatrie, Secþia Chirurgie Pedia-
tricã, Secþia Neuropsihiatrie Infantilã,
Secþia Boli Infectioase ºi Secþia Der-
matovenerologie din cadrul Spitalu-

lui Clinic Judeþean de Urgenþã Arad.
Pentru acest obiectiv am solicitat
sprijinul parlamentarilor noºtri,
astfel încât sã obþinem de la Guvern
35 de milioane de euro. Din pãcate,
parlamentarii PSD, reprezentanþi ai
majoritãþii, nu au susþinut proiectul
la stabilirea bugetului naþional. Cãu-
tãm, însã, resurse pentru finanþarea
acestui obiectiv strategic al Aradu-
lui. Pânã atunci, investim în renova-
rea ºi reabilitarea unor obiective
specifice din spital.

Referitor la ce urmeazã sã dema-
rãm, Consiliul Judeþean Arad va
începe o serie de obiective de inves-
tiþii incluse în buget, printre care
evidenþiem:

- Restaurarea Cetãþii ªiria ºi a Cetã-
þii ªoimoº;

- Reparaþii capitale la Palatul Cultu-
ral, situat în Municipiul Arad;

- Modernizarea DJ 709G, inclusiv
Pod Mureº, pentru funcþiunea de
Centurã Est Arad;

- Lucrãri de reabilitare/moderniza-
re a imobilului situat în Arad, Calea
Aurel Vlaicu;

- Reparaþii capitale acoperiº, con-
solidãri structurale ºi amenajãri inte-
rioare ale unei pãrþi de clãdire
situate în Arad;

- Reparaþii capitale la reþeaua de
alimentare ºi instalaþii de apã ºi hi-
dranti Serviciul de Ambulanþã Jude-
þean Arad;

- Reparaþii capitale la acoperiºul de
la garajul Serviciului de Ambulanþã
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Judeþean Arad;
- Reparaþii capitale la imobilul

înscris în CF 300423 Moneasa;
- Termoizolarea a trei clãdiri de la

RCE "Speranþa Copiilor", Arad;
- Eficientizarea energeticã a corpu-

lui de clãdire F din cadrul Secþiei de
Obstetricã ºi Ginecologie a Spitalului
Clinic Judeþean de Urgenþã Arad;

- Eficientizarea energeticã a corpu-
lui de clãdire Centru de Primire Co-
pii, din cadrul DGASPC, situat în mu-
nicipiul Arad.

Reporter: Care este strategia au-
toritãþii pentru atragerea fondurilor
europene pânã in 2020?

Andrei Ando: Consiliul Judeþean
Arad monitorizeazã în permanenþã
sursele financiare disponibile. Avem
o Directie de specialitate la nivelul
Consiliului Judeþean ºi, în funcþie de
liniile de finanþare care se deschid,
începem procedurile de accesare a
fondurilor în funcþie ºi de obiectivele
urmãrite pe plan local.

Reporter: Care sunt domeniile
prioritare?

Andrei Ando: Domeniile prioritate
pentru anul 2017 sunt reprezentate,
în cea mai mare parte, de investiþii în
infrastructura Judeþului Arad, dar ºi
în unitãþile sanitare subordonate.
52% din buget este alocat serviciilor
sociale.

Consiliul Judeþean Arad, prin Servi-
ciul Managementul Spitalelor, a asi-
gurat coordonarea funcþionalã a tu-
turor activitãþilor de asistenþã medi-
calã desfãºurate în unitãþile sanitare
subordonate ºi a propus soluþii pen-
tru dezvoltarea furnizãrii unor servi-
cii medicale necesare rezolvãrii pro-
blemelor de sãnãtate ale populaþiei
din zona administrativ-teritorialã de
care rãspunde.

Scopul Strategiei de dezvoltare a
Judeþului Arad este de a determina
direcþiile de dezvoltare, ritmul ºi ni-
velul acestei dezvoltãri, de a eficien-
tiza activitatea autoritãþilor publice
locale în gestionarea problemelor la
nivel judeþean, în utilizarea resurse-
lor financiare, de a promova judeþul
Arad, de a atrage fonduri externe
pentru implementarea proiectelor
investiþionale planificate.

Strategia de Dezvoltare a Judeþu-
lui Arad, prin obiectivele ºi mãsurile
propuse, se încadreazã în liniile di-
rectoare trasate de documentele
strategice existente la nivel naþional,

contribuind astfel, în mod proactiv,
la atingerea þintelor asumate de cã-
tre România prin identificarea, prio-
ritizarea ºi realizarea acelor iniþiative
care pot genera cea mai mare valoa-
re adãugatã la nivelul judeþului, fãrã
a neglija efectele amplificatoare la
nivel regional, naþional ºi european.

De asemenea, planificarea spaþialã
a Judeþului Arad, pe sectoare de ac-
tivitãþi, este aprobatã prin Actualiza-
rea Planului de Amenajare a Terito-
riului Judeþului Arad. Astfel, direcþii-
le de dezvoltare ale judeþului nostru
preiau organic tendinþele sectoriale.

Reporter: Care este strategia prin
care intenþionaþi sã atrageþi investi-
tori în judeþ?

Andrei Ando: Relaþiile internaþio-
nale ale Aradului sunt foarte impor-
tante. Ele contribuie la dezvoltarea
raporturilor cu mediul de afaceri,
companiile multinaþionale ºi la vizi-
bilitatea internaþionalã a judeþului.
Cãutãm realizarea unor obiective
concrete prin fiecare parteneriat ex-
tern pe care îl avem. De asemenea,
acordãm o importanþã deosebitã
atragerii fondurilor europene, care
pot asigura dezvoltarea judeþului
Arad. Pentru judeþul nostru, investi-
þiile sunt necesare ºi benefice, ca sã
rãmânã competitiv la nivel regional.

Reabilitarea ºi modernizarea clãdi-
rilor reprezintã o strategie pe ter-
men scurt ºi mediu prin care ne pro-
punem sã contribuim la creºterea
gradului de confort al locuirii atât
pentru populaþia din mediul urban,
cât ºi pentru locuitorii mediului rural
al judeþului, prin dezvoltarea infra-
structurii de transport existente, rea-
bilitarea ºi modernizarea bazei ma-
teriale degradate sau învechite, prin
construirea unui climat atractiv din
punct de vedere al condiþiilor de
trai, astfel încât sã determine îmbu-
nãtãþirea calitãþii vieþii locuitorilor, în
f inal urmãrindu-se atingerea
standardelor europene existente în
domeniu.

Pentru menþinerea ºi atragerea po-
pulaþiei active în judeþ ºi pentru a
crea un mediu de afaceri prietenos
investitorilor este esenþialã dezvol-
tarea infrastructurii de transport.
Aceasta presupune existenþa unor
cãi rutiere care sã faciliteze legãturi-
le între localitãþile judeþului ºi sã asi-
gure tranzitarea judeþului în condiþii
europene, cu un înalt grad de sigu-
ranþã, cãtre destinaþiile naþionale ºi
europene. În acest sens, ne-am pro-
pus ca, pe termen mediu, sã adop-

tãm o mãsurã prioritarã pentru Ju-
deþul Arad, de reabilitare ºi/sau
modernizare a drumurilor judeþene,
dar ºi de extindere a sistemului
integrat de apã ºi canalizare.

Pe termen lung, o atenþie specialã
va fi acordatã clãdirilor administrati-
ve care trebuie modernizate ºi efi-
cientizate energetic în vederea inte-
grãrii în prevederile CE. Primele clã-
diri care vor beneficia de eficientiza-
re energeticã vor fi corpul de clãdire
aferentã Centrului de Primire Copii
din cadrul Direcþiei Generale de Asis-
tenþã Socialã ºi Protecþia Copilului
Arad ºi corpul de clãdire F din cadrul
Secþiei de Obstetricã ºi Ginecologie
a Spitalului Judeþean de Urgenþã
Arad. Proiectul de investiþii va conti-
nua la toate construcþiile.

Reporter: Ce probleme ºi ce ob-
stacole legislative întâmpinaþi în ac-
tivitatea dumneavoastrã?

Andrei Ando: Ca obstacol legisla-
tiv, identificãm legea achiziþiilor pu-
blice, care, deºi încurajeazã calitatea,
prezintã proceduri anevoioase, dar
ºi Ghidurile specifice ale Programu-
lui Operaþional Regional, ce
depãºesc competenþele legale pe
faze de proiectare.

De asemenea, menþionãm ºi pro-
bleme actuale, precum infrastructu-
ra de sãnãtate insuficient moderni-
zatã, tendinþa crescãtoare a numã-
rului pacienþilor bolnavi de cancer,
degradarea monumentelor istorice
ºi de arhitecturã ºi a clãdirilor de
utilitate publicã - proprietate a
Judeþului Arad.

Nu în ultimul rând, faptul cã Gu-

vernul a dispus majorãrile salariale,
dar nu a indicat ºi sursa de finanþare
a acestor creºteri, obligând autoritã-
þile locale sã diminueze fondurile
pentru investiþii, este o altã mare
problemã, nu numai pentru Arad,
care se va repercuta în lucrãrile
aºteptate de toatã lumea, necesare
pentru reducerea decalajului dintre
România ºi statele occidentale, pe
de o parte, dar ºi dintre diferitele
regiuni ale þãrii noastre, pe de altã
parte.

Reporter: Care consideraþi cã ar fi
alternativele pentru soluþionarea
acestora?

Andrei Ando: Unele alternative
necesare pentru soluþionarea pro-
blemelor ºi ale obstacolelor legislati-
ve menþionate mai sus ar fi:

- oportunitãþi flexibile de finanþare
în domeniul social ºi de sãnãtate,
dar ºi dotarea acestuia cu echipa-
mente performante, ceea ce va con-
duce la îmbunãtãþirea calitãþii
serviciilor medicale;

- disponibilitatea fondurilor euro-
pene prin oportunitãþi de finanþare
ºi finanþãri nerambursabile pentru
valorificarea resurselor de patrimo-
niu;

- simplificarea procedurilor juridice
ºi administrative;

- coerenþa legislativã la nivel naþio-
nal ºi respectarea principiului subsi-
diaritãþii, cu care astãzi, din pãcate,
Guvernul practicã un joc periculos!

Reporter: Mulþumesc!
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